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možná i Tebe den před Štědrým dnem zasáhla 
agenturní zpráva, že blízko českých hranic, ve vsi 
Vorderweissenbach v Rakousku, umrzlo  dvouleté 
dítě. Rodiče ho dali spát a poseděli u sousedů. 
Chlapeček se probudil a šel je hledat. Dveře dom-
ku byly otevřené a venku deset pod nulou. Když 
se rodiče k ránu vraceli, už se nepodařilo pod-
chlazené dítě zachránit. Mám dvě vnoučátka 
v podobném věku, ale i nezávisle na tom vnímám 
hoře rodičů, něco nepředstavitelně těžkého, nena-
pravitelného, fatálního. 

Když mi o tom manželka říkala, ptala se mě, 
proč to Bůh dopustil. Nevím, proč se ptala zrovna 
mě; věděla přece, že jí nebudu umět odpovědět...

Křesťané jsou často naprostí optimisté, zvláš-
tě v Evropě a v Americe. Zlo do našich teplých 
domovů proniká hlavně ze zpráv, jako je ta zmí-
něná, nebo když lidé v našem okruhu prochá-
zejí nemocí a jinými těžkými věcmi. Ježíš zvítě-
zil nad Ďáblem i nad smrtí. Dostali jsme  věčný 
 život. To je úžasné, ale znamená to, že od té 
 doby je všechno na světě v pohodě? Jakou  pozici 
tu Ďábel má?

Když na poušti pokoušel Ježíše, v jediném 
okamžiku mu ukázal všechna království světa 
a řekl mu, že nad nimi má veškerou pravomoc 
(L 4,5–6). Tehdy výjimečně nelhal, protože věděl, 
že Ježíše lží neošálí. Ježíš přišel na nepřátelské 
území, a proto tu taky zažil nenávist, psychické 
utrpení, mučení a smrt.

Také my se i po Kristově ukřižování a vzkří-
šení pohybujeme po zemi, kde vládne Nepřítel. 
Vidíme to všude: nespravedlnost, utrpení, smrt – 
odpovídá to prostě tomu, že světu vládne ten Zlý. 
Nesmíme se divit, i když s tím nejsme vyrovnáni 
a i když nás to trápí.

Ale oproti Ježíšově pozemské misi je tu  rozdíl: 
Víme, že jsme z Boha, kdežto celý svět je pod 
mocí Zlého (1J 5,19). Změnilo se něco podstat-
ného: Bůh nás vysvobodil z moci tmy a přenesl 
nás do království Syna své lásky (Ko 1,13). Zna-
mená to, že na nás Satan ztratil právo a nemůže 
si s námi dělat, co chce.

Věříš tomu, že na tebe Ďábel nemá právo? 
 Věříš tomu, i když se vyskytnou problémy? 
 Musíme tomu věřit. Víra je naše jediná šance. 
I kdyby tě probudili ve dvě v noci, potřebuješ si 
uvědomovat: Ďábel na mě nemá žádné právo, 
patřím Pánu Ježíši. A věřit, že se Ježíš o nás po-
stará, je jednoduché – zvládne to i dítě.

Tím neříkám, že se křesťanům nestávají zlé 
věci: Mnoho zla přichází na spravedlivého, ale 
Hospodin jej ze všeho vysvobodí. (Ž 34,20)

Bůh nás chrání na zemi, a k tomu jsme do-
stali věčný život, záruku konečného vítězství nad 
zlem a nad smrtí. Je nám to málo? Jako křesťané 
jsme sice pod Boží dokonalou ochranou, ale svým 
způsobem nám to málo je, protože zmrzl dvou-
letý chlapec, lidé umírají a svět je plný trápení 
a nespravedlnosti.

Chtěli bychom, aby už nikdy žádné malé dítě 
neumřelo, ale tak to pod sluncem nechodí. Tváří 
v tvář strašným projevům zla kolem nás ti hrozí 
rezignace, zvlášť pokud jsi sám nebo ve své blíz-
kosti zažil něco těžkého. Říkáš si: Je to marné, se 
zlem se nedá nic dělat. Máme pocit, že se zlu po-
stavit nemůžeme, a klesáme na mysli. Znáš to?

Zdaleka sice nemůžeme změnit všechno, ale 
přesto lze proti zlu účinně bojovat. Cítíme se bez-
mocní, protože umírají děti, protože jsou války, 
protože nepoctivci mají úspěch, ale to je omyl. 
Nejsme bezmocní. Pavel psal, že máme přemá-
hat zlo dobrem (Ř 12,21), takže to určitě jde. Jak 
se to dělá?

Ježíš vkročil na území nepřítele a vnesl tam 
zárodek změny. Na nás je, abychom v tom po-

kračovali. Dal nám bezpečí, a zároveň nás po-
slal jako ovce mezi vlky – abychom přemáhali zlo 
dobrem. Tím není myšleno jen to, že nějaké ba-
bičce umyjeme okno nebo pomůžeme s nastave-
ním mobilu.

Myslím, že hlavní formy, jak duchovně pře-
máhat zlo, jsou dvě.

Zlo přemáháme předně tím, že milujeme 
a posloucháme Ježíše. Velká láska k Bohu i k li-
dem a dílčí poslušnost v malých věcech z nás činí 
nástroj moci Božího království. Pokud jsi  zažil 
veliké evangelizace na počátku 90. let, možná 
jsi měl podobně jako já dojem, že zájem o  Ježíše 
bude v Československu narůstat. Pochody pro 
 Ježíše byly v hlavních televizních zprávách a na 
titulních stránkách novin, Křesťanská konfe-
rence v Televizních novinách na Nově. Když se 
nápadné věci dít přestaly, mohli ti, kdo se k nim 
upnuli, rezignovat.

Realita je ale taková, že velkými věcmi jsou 
ve skutečnosti ty malé. Jsme Bohu k dispozici 
a on nás použije. Být k dispozici svatému Božímu 
 Duchu nám nesmí být málo. Dlouho nemusí být 
nic vidět, ale Bůh nás použije, a možná i k ná-
padným věcem. Nemůžeme dělat nic většího než 
milovat Ježíše a poslouchat ho.

Druhý strategický způsob, jak přemáhat zlo, 
je, že se přimlouváme za svět.

Spousta věcí nám může připadat nezměnitel-
ných, ale modlitba má veliká zaslíbení. Nejhorší 
je, když si myslíme, že naše modlitby nic nezmů-
žou, a proto se přestáváme modlit. U modlitby 
Bůh fantazii meze neklade. Je potřeba se modlit 
za velké věci, a když začneme, je v tom potřeba 
vytrvat – nezávisle na tom, jestli se nám zdá, že 
se něco děje nebo neděje.

Obojí, poslouchat Boha v malých věcech 
a modlit se za velké věci, má jedno společné. 
Chce to víru. Víra mění všechno. Modlitbou 
 porážíme zlo, protože věříme.

Nesmíme se nechat odradit. Ježíš nás  zanechal 
na horké půdě, ale pod svou ochranou 
a s posláním potírat zlo. A jednou,  
už brzy, pro nás přijde, a pak bude  
zlo poraženo s konečnou  
platností.

Život na  
horké půdě
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I když pravidelně čteme Bibli a posloucháme její výklady, paradoxem zůstává, že 
Ježíše Krista, Pána a Spasitele světa, si stejně představujeme tak trochu po svém. 
Občas v jeho jménu docházíme dokonce k úplně protichůdným závěrům. 

Vezměme například tak závažnou věc, 
jako je trest smrti. Nejde jen o svědomí 
společnosti. Jde o  život a  smrt. Těžko 
byste hledali větší etické téma. Křes

ťané v  Americe vám většinou řeknou: „Jsme 
pro trest smrti – protože jsme křesťané. Ježíš 
nás učil spravedlnosti.“ Křesťané v  Evropě to 
řeknou úplně obráceně: „Právě proto, že jsme 
křesťané, jsme proti trestu smrti. Ježíš nás učil 
milosrdenství.“ Co na  to říct? Jak je možné, 
že s  Biblí v  ruce a  v  Ježíšově jménu dochá
zíme k tak protichůdným závěrům? Je snad Je
žíš Kristus za mořem jiný než v Evropě? Jaký 
vlastně Ježíš je a  jakým způsobem ho pozná
váme? Jak v jeho jménu reagujeme na události 
vlastního života, života své rodiny, společen
ství sboru nebo celé společnosti?

Malé děti někdy reagují roztomile. Dáte jim 
chleba se salámem, masíčko snědí a chleba vám 
vrátí. Když jim řeknete, že se  to nedělá, slíbí 
vám, že se polepší. Další den jim chleba se salá
mem připravíte znovu a zase zmizí jen salám... 

Biblický text a  dílo samotného Pána Ježíše 
Krista mají v sobě mnoho pochoutek, řeklo by 
se  snad až vybraných lahůdek. Ovšem sám Je
žíš kázal i  nepříjemné a  nelogické věci, které 
mu chceme vracet jako něco, co nám příliš ne
chutná. Není těžké vytvořit si vlastní, subjek
tivní obraz a chápání Boha. Z Ježíše si něco vzít, 
a něco zase vyplivnout. Pak se může stát, že au
toritou, kterou milujeme a  které podřizujeme 
svůj život, už není Kristus sám, nýbrž pouze 
vlastní omezená představa, jakou jsme si o něm 
vytvořili ve  své fantazii. Pokud v  sobě takto 
ustrneme, Ježíše samotného tím vykrádáme, 
vyprazdňujeme.

Znovuzrozený ze 70 procent?
Zeptal jsem se kdysi starších svého sboru, 

co si myslí o mých kázáních. Bratři se poradili 
a  řekli: „Petře,“ začali trochu polohlasně, „tvá 
kázání jsou zajímavá.“ 

Uf, blesklo mi hlavou, asi to bude dobré.
Jejich řeč však pokračovala: „Tvá kázání jsou 

zajímavá tím, že ať vezmeš jakýkoli biblický 
text, téměř vždy dojdeš k  podobnému závěru. 
Důraz tvého zvěstování je stále stejný.“ 

Přiznám se, zaskočilo mě to. Vůbec jsem si 
toho nebyl vědom. Měl jsem chuť se s nimi za
čít dohadovat, ale nakonec jsem na tom začal 
pracovat.

Od té doby jako kazatel vím, že subjektivní 
poznání Boha může zůstávat mělké. O  to víc 

pak ke  své víře potřebujeme ty druhé, protože 
právě s  ostatními křesťany se na Krista doká
žeme dívat nejenom svýma vlastníma očima. 
Kristus viděný subjektivně nemusí být tím
též Kristem, kterého zjevuje Písmo. Člověk to
tiž opakovaně zůstává v pokušení vyměnit sku
tečného Krista za  pouhý pocit Krista. Tak se 
vlastně rodí duševní křesťanství, duševní víra 
a  duševní služba. I  já jsem často kázal podle 

toho, co mi na Ježíši chutnalo, místo toho, 
abych se zabýval všemi biblickými důrazy.

A  tak se sám sebe ptám: Co je víc? Kris
tus sám, nebo Kristus, kterého jsem si vymode
loval? Kdo je skutečný a živý Bůh, a kdo je jen 
jeho karikatura? Je Ježíš, ve kterého věřím, Ježí
šem reálným? Je skutečně tím, kterého zjevuje 

Boží slovo? Nebo jsem si ho sám pro sebe trochu 
upravil, nebo snad dokonce v něčem ochočil?

Co byste řekli člověku, který by o sobě tvrdil: 
„Ježíše Krista jsem přijal zhruba tak na sedm
desát procent. Něčemu z  toho, co kázal, věřím, 
ale něčemu dalšímu už ne.“ Dalo by se pak říct, 
že ten člověk bude spasen také ze sedmdesáti 
procent? Dobře víme, že to tak nefunguje. Nejde 
věřit tak nějak napůl. Ani z Ježíše nejde vzít jen 
jednu část, a zbytek zahodit. A pokud to někdo 
dělá, klame tím sám sebe.

Někteří lidé si při četbě Bible podtrhávají 
důležitá místa barevnou tužkou. Pokud se podí
váte do Bible někomu jinému, zjistíte, že si v ní 
zvýrazní jiné věci než vy. Říkáme tomu oslo
vení Duchem svatým. Někoho vede tak a  ně
koho zase docela jinak. Proto také v Písmu ob
jeví věci, které ostatní přehlédnou. Není to ale 
někdy i  vedení duchem lidským, duchem při
rozeného smýšlení? Kdo je arbitrem toho, co 
z Božího slova má zůstat autoritou či měřítkem 
našeho života a  naší víry? Lidská zkušenost? 
Svědomí? Aktuální situace? Nebo snad ještě 
něco jiného? Kolikrát se upřímně věřící člověk 
soustředí na jednu biblickou věc, jeden biblický 
důraz, vybrané slovo nebo událost, a  tu pak 
uchopí jako nějakou šifru, přes kterou filtruje 
všechno ostatní – jako by to bylo všechno, co 
Bible zjevuje. Prostě se  soustředíme jen na  to, 
co odpovídá našemu naturelu, a dost. Takovým 
způsobem však ze své víry i  z  praktického ži
vota mnoho věcí vygumujeme. 

Je to podobné, jako kdybyste se na  svět dí
vali vždycky jen přes růžové brýle. Budete vi
dět všechno správně? Pokud ne, vyměníte je 
za brýle černé. Zlepší se to tím? Podobně i při
jetí Ježíše do  vlastního života v  sobě obsahuje 
přijetí toho, co dělal, kým byl, jak jednal a  co 
kázal, protože přijetí pouhé části Ježíšova díla 
křesťanskou zvěst deformuje.

Začátek duchovní slepoty
Co když se taková věc stane nejen jednomu 

člověku, ale celému sboru – nebo dokonce celé 
církvi? Stačí vynechat některé biblické principy 
či důrazy. Co nakonec z  takového křesťanství 
zbude? A proč sám Ježíš tolik zápasil s farizeji 
a zákoníky své doby? Přece právě proto, že při 
četbě Písma a praktikování své víry zůstali jed
nostranní. Tolik se zabývali principy zákona, až 
jim úplně uniklo milosrdenství (Mt 12,7). To
lik se soustředili na čistotu učení, až se z jejich 
životů ztratila láska. Vzít z  Bible jenom něco, 
a to ostatní pominout bývá základem těžké du
chovní slepoty. 

Mezi Ježíšem skutečným a  tím virtuálním 
může být propastný rozdíl. Ten první je Spasitel 
světa, Král králů a  Pán pánů. Ten druhý je vy
kradený, chceteli, upravený „pán“ našich vlast
ních představ a osobních přání. Máli se do na
šeho života vejít, pak už to není svrchovaný Bůh, 
nýbrž „bůh“ námi zcenzurovaný a ochočený tak, 
aby pro nás byl přijatelný. Není to Bůh, který má 
měnit nás, nýbrž „bůh“, kterého měníme my. Je 
to lidsky opracovaný Ježíš, kterého si vytváříme 
sami podle sebe.                                                      

Mgr. Petr Grulich je kazatelem CB Černošice.

úvodník

Vykradený Ježíš 
Nevybírat si z Bible jen salám

P E T R  G R U L I C H

„Tvá kázání jsou 
zajímavá. Ať vezmeš 
jakýkoli biblický  
text, vždy dojdeš  
k podobnému závěru.“

ilu
str

ač
ní

 fo
to

 M
on

ika
 W

isn
iew

sk
a (

am
av

iae
l) 

©
 12

3R
F.c

om


